
Supplerende høringssvar til Regulativer for affald, 2018
Indsendt 15. april 2018 af Vilhelm Olsen, Brumleby 31, 2100 København Ø

Dette svar angår § 18 Ordning for farligt affald  i ”Udkast til husholdningsregulativ” (bilag 2)
og en bestemmelse i ordningen for ”Haveaffald i containere eller via grabning” (bilag 5).

1.  Nogle bestemmelser i det gældende husholdningsregulativ § 18 Ordning for farligt affald er 
udeladt i det ”Udkast” til regulativer der er forelagt denne høring som bilag 2. Fx er bestemmelser 
om viceværtsordningen fjernet i udkastet. I stedet nævner udkastet i § 18.3 en henteordning som 
kaldes ”Miljøskabordningen”. (Jeg ville kalde den Miljøskabsordningen). Betegnelsen er ny. Den 
bruges ikke i det gældende regulativ, og i bilag 5 ”retningslinjer_med_markeringer” findes ingen 
ordning som kaldes sådan, men de gamle ordninger, fx ”viceværtordningen” omtales uændret.

Det fremgår i § 18.2 at Miljøskabordningen skal gælde for borgere der bor i etageejendomme, 
haveforeninger og  ejendomme med fælles opsamlingsplads, hvor borgeren frembringer farligt 
affald. Kommunen ændrer dermed hvem ordninger for farligt affald skal gælde for i forhold til 
det gældende regulativ. Ændringerne tyder på at kommunen vil lave obligatoriske ordninger. 

Ændringerne i ”Udkast” forstår jeg som en forberedelse til, at forvaltningen (TMF) og det politiske 
udvalg (TMU) via bemyndigelsen i § 7 uden fornyet høring kan indføre en eller flere obligatoriske 
miljøskabsordninger som supplement eller alternativ til viceværtsordningen, som er en frivillig 
ordning med miljøskab. Hvad der er på vej, fremgår af et notat som TMF forelagde TMU den 27. 
nov.  2017: Orientering om øget indsamling af farligt affald fra husholdninger. 

Jeg synes at TMF i forbindelse med denne høring burde have orienteret om disse planer, selv om 
de måske ikke er helt færdige, så borgerne kunne kommentere dem. I stedet påstår TMF i 
indstillingen til denne høring at ”Alle de foreslåede ændringer i regulativet er af redaktionel karakter.”  
Det forstår jeg ikke, når jeg kigger på ændringerne i § 18.2 og § 18.3.

I notatet Orientering om øget indsamling af farligt affald fra husholdninger omtales to miljøskabs-
ordninger, en ordning med en affaldsansvarlig (svarende til viceværtsordningen) og en ordning 
uden en  affaldsansvarlig, hvor beboerne selv betjener et miljøskab med kodelås. TMF anfører i 
notatet at 27% af ejendommene under viceværtsordningen ikke har fået afhentet farligt affald i 2 år.
Det er chokerende oplysninger der viser at beboere i etageejendomme er dårlige til at aflevere 
farligt affald. Meget smides givetvis ud som restaffald. Det sker naturligvis også i de ejendomme 
der trods alt har fået afhentet noget farligt affald inden for de sidste 2 år. 

Jeg bor selv i en bebyggelse med viceværtsordning, men selv om der afleveres en del farligt affald,
fungerer viceværtsordningen ikke tilfredsstillende. Beboerne stiller ofte farligt affald oven på miljø-
skabet eller på jorden. Det sker at henstillet farligt affald knuses. Det står under åben himmel, og 
det er skidt, selv om en ejendomsfunktionær låser det ind i skabet hver hverdag. Det ville være 
bedre om beboerne selv kunne låse deres farlige affald ind i miljøskabet. 

En obligatorisk ordning for farligt affald byder jeg velkommen, og jeg vil stærkt anbefale at  
ejendomme som nu har en viceværtsordning, også får mulighed for at tilslutte sig en miljøskabs-
ordning med kodelås. Det er ikke mindst for at få en velfungerende ordning for farligt affald at jeg 
længe har arbejdet for bedre sortering af affald og bedre håndtering af det. 

I forbindelse med indførelse af nye ordninger for farligt affald vil jeg anbefale TMF i samarbejde 
med bebyggelserne at lave en kampagne for øget indsamling af farligt affald. Beboere er altid mest
åbne for informationer, når der sker noget nyt.

*
2.  I bilag 5 ”Retningslinjer med markering” omtales ordningen HAVEAFFALD I CONTAINERE 
ELLER VIA GRABNING. Der står bl.a.: 
Hvilken type affald kan afleveres via denne affaldsordning?
• Større grene og stammer med en diameter over 10 cm samt stød medtages ikke i ordningen,
men indsamles som en del af storskraldsordningen.
Hvorfor det? Er det ikke praktisk, når haveaffaldet afhentes, at tage disse tunge ting med, hvis de 
er i en haveaffalds-container, eller man endda har en stor lastbil med grab til rådighed?

Med venlig hilsen

Vilhelm Olsen
Brumleby 31, 2100 Kbh. Ø
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